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E
l Consell General va rebut-
jar ahir la proposició de Llei 
per modificar l’IGI bancari 
presentada pel grup social-

demòcrata i defensada pel seu presi-
dent, David Rios. En un discurs titllat 
de «populista» per la majoria parla-
mentària de Demòcrates per Andorra 
(DA), Rios va recordar al Govern que 
«ha deixat d’ingressar més de 20 mili-
ons d’euros si comparem els números 
de què disposem amb els del 2012», 
abans de l’entrada en vigor del nou 
impost indirecte. I va reiterar que «un 
règim especial no trenca l’impost si-
nó que es basa en altres paràmetres 
per compensar el greu error del Go-
vern que ha deixat d’ingressar molts 
diners i que encara perd 60.000 euros 
cada dia». Amb tot, el ple va tombar la 
proposició del grup parlamentari so-
cialdemòcrata per 17 vots en contra, 
sis a favor i 3 abstencions. Un resul-
tat una mica estrany perquè el grup 
només compta tres consellers com el 
grup mixt que també hi va votar a fa-
vor per mostrar que no estan d’acord 
amb l’aplicació de la Llei general de 
l’IGI. Les abstencions van ser de dues 
conselleres i un conseller democrà-
tes, Sílvia Riva, Patricia Riberaygua i 
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33 El ministre de Finances, Cinca, conversa amb el conseller Bartumeu, ahir.

Cinca espera la recaptació de l’IS per 
decidir si apuja el tipus a la banca
Coincideix amb Bartumeu en que seria una 
manera més àgil de fer contribuir el sector

Reitera que el projecte del Govern no tindrà 
una repercussió negativa sobre l’usuari final 
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DEMÒCRATES PER ANDORRA I EL GRUP MIXT REBUTGEN LA PROPOSICIÓ DEL PS PER MODIFICAR L’IGI APLICABLE ALS SERVEIS BANCARIS

Tema del dia SESSIÓ ORDINARIA DEL 
CONSELL GENERAL

perquè no creien en la proposició de 
llei dels socialdemòcrates, que tindria 
per efecte augmentar l’impost a l’usu-
ari dels serveis bancaris, que és «qui en 
realitat paga l’impost indirecte i no la 
banca que només el recapta», va pun-
tualitzar Mateu. Cinca va afegir que la 
proposició de Llei de modificació de 
l’IGI socialdemòcrata «és un text que 
vulnera la neutralitat de l’impost, que 
comporta una doble imposició i que 

Miquel Aleix, que es van equivocar, 
tal com ho van manifestar al síndic 
general, Vicenç Mateu, a l’hora de pré-
mer el botonet. Amb tot, Mateu no va 
jutjar convenient repetir la votació,  
perquè el resultat final era el mateix. 
Si aquesta va ser l’anècdota del ple 
d’ahir, el to general de la sessió va ser 
força instructiu. Tant el ministre de Fi-
nances, Jordi Cinca, com la consellera 
de DA, Meritxell Mateu, van explicar 

El Consell treballarà la llei 
de partits polítics de DA

El Ple accepta el text dels 
comuns sobre Patrimoni

El ple del Consell General va aprovar 
ahir la presa en consideració de la pro-
posició de llei qualificada que regula-
rà els partits polítics presentada per 
la majoria de Demòcrates per Andor-
ra (DA) i que va rebre el criteri favora-
ble del Govern, argumentat pel mi-
nistre d’Interior, Xavier Espot. De fet, 
Espot es va felicitar que finalment la 
proposició de llei qualificada de la ma-
joria inclogués alguna de les recoma-
nacions més reiterades pel Grup d’Es-
tats contra la Corrupció (Greco) del 

Consell d’Europa, pel que fa al finan-
çament i sobretot a la publicació dels 
noms de les persones físiques i jurídi-
ques que fan donacions als partits. As-
pecte que també va destacar el presi-
dent del grup mixt, Jaume Bartumeu 
que va lamentar però, que no es limi-
ti el títol de donant a «les persones fí-
siques que són les que tenen el títol 
de ciutadans». I va insistir en que «les 
aportacions de persones jurídiques 
haurien d’estar prohibides».

Sigui com sigui, Baró va defensar 
la proposició de llei argumentant que 
«institucionalitzar els partits polítics 
és el camí necessari cap a una demo-
cràcia consolidada» però va matisar 
que «no és un pas únic ni definitiu». 
I va resumir l’interès del text per la 
necessitat «d’aconseguir que els par-

Inclou les modificacions 
demanades pel Greco en 
quant a finançament
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El Consell General va acceptar pren-
dre en consideració la proposició de 
llei de modificació de la Llei de Patri-
moni Cultural presentada pels co-
muns, amb els vots favorables dels 
consellers demòcrates i del grup 
mixt, i els vots en contra del grup so-
cialdemòcrata. Amb tot, algun dels 
consellers que hi van donar suport 
van manifestar la intenció de pre-
sentar-hi esmenes, per millorar el 
text però sobretot perquè respecti la 
Constitució. Tant la majoria com el 

Només s’hi oposen els 
socialdemòcrates que el 
jutgen inconstitucional
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grup mixt van destacar la necessi-
tat que la modificació sigui de més 
fàcil aplicació del que ha estat la Llei 
fins ara. El conseller demòcrata Jo-
sep Anton Bardina va defensar el su-
port de DA a la proposició de llei per-
què «compta amb el consens dels co-
muns i també perquè té per objectiu 
alleugerir procediments». No obs-
tant això, va anunciar que el seu 
grup «treballa en les esmenes per 
assolir més coordinació, una millor 
aplicació de la llei i alhora preservar-
ne la constitucionalitat». 

La consellera del grup socialde-
mòcrata, Rosa Gili, va oposar-se a la 
proposició dels comuns argumen-
tant que «vulnera l’article 36 de la 
Constitució» i lamentant que  es des-
protegeix el Patrimoni Cultural. H

tits siguin més democràtics tant en 
la seva organització interna com ex-
terna per crear una vida política més 
participativa i dinàmica». Per aconse-
guir-ho Baró va apostar per la trans-
parència, de manera que «els ciuta-
dans puguin valorar que la democrà-
cia interna es produeix» i va instar la 
Cambra a treballar perquè «en un ter-
mini breu es puguin introduir al re-
glament del Consell General mesures 
que assegurin una major transparèn-
cia i claredat a l’hora de justificar com 
es gasten les assignacions dels grups 
parlamentaris».

La consellera, socialdemòcrata,  
Rosa Gili, va dir que «el nostre grup té 
clar que cal una llei que reguli els par-
tits polítics». I va afegir que «compar-
tim amb la majoria que Andorra s’ha 
d’esforçar per complir les recomana-
cions del Greco». No obstant això, va 
recordar que tot i haver pres en con-
sideració el text, el seu grup es reser-
vava el dret de fer-hi esmenes. H

«És precipitat posar-ho 
ara sobre la taula quan 
sabem que aquest serà el 
primer any que tindrem la 
recaptació total de l’IS»

«Si volem que la banca 
pagui més, augmentem 
l’IS, ja sabem que ens 
diran que no, però la 
decisió és del Consell»
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acabaria repercutint en un augment 
de preus per als usuaris, i a més tam-
poc permetria a les empreses deduir 
l’IGI suportat». 

MÉS IMPOSTOS DIRECTES / En acabar el 
ple, el president del grup mixt, Jau-
me Bartumeu, va argumentar que «si 
s’hagués pres en consideració la pro-
posició de llei presentada pels soci-
aldemòcrates s’hauria hagut de mo-

dificar molt perquè tècnicament és 
molt deficient i políticament també». 
I va coincidir amb la majoria en que la 
proposició de llei era discriminatòria 
en quant castigava el sector amb una 
doble imposició, cosa que d’altra ban-
da apunta, si més no, indicis d’incons-
titucionalitat. Bartumeu va conclou-
re que «si el que es vol és que la ban-
ca pagui més, augmentem-li el tipus 
de l’Impost de Societats (IS), ja sabem 
que ens diran que no però la decisió 
també és del Consell General». I va des-
cartar fer-ho a través de l’IGI. Una op-
ció que Cinca va reconèixer més àgil 
però que va jutjar «precipitat posar-
ho ara sobre la taula quan sabem que 
aquest any serà el primer en què tin-
drem la recaptació total de l’IS amb el 
10% previst a la llei». I va estimar més 
prudent avaluar primer la recaptació 
de l’impost.

EL DEDUÏBLE / Bartumeu també va llan-
çar en la seva intervenció que «a Euro-
pa tenen molt clar el que és suportat i 
el que és repercutit», per quant el Go-
vern posa ara un sostre a les deducci-
ons del sector. Un argument que va 
ser reprès per Cinca que va matisar 
que es deduirà el que afecta a l’activi-
tat. Cal recordar que en l’últim exerci-
ci la banca va deduir partides impor-
tants gràcies a les operacions immo-
biliàries que va realitzar. H


